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Kljub temu da smo v ponedeljek
poslu{ali predavanje na temo
coachinga, moram priznati, da
ne vem natan~no, kaj to je. Vem
le, da je to draga stvar in da si je
sam ne bi mogel privo{~iti. S pre-
davanja sem »odnesel« le pisno
gradivo in tu in tam kak stavek,
~eprav je bilo nabito s kar nekaj
energije.

Predavatelj je v nekem trenutku
povedal, da v podjetju (dru`bi)
lahko `e na vhodu ugotovi{,
kak{no je. ^im za~nejo govoriti o
zgodovini in tradiciji, je menda z
njim nekaj narobe. Da mora pod-
jetje imeti cilje, vizijo, strategijo,
filozofijo … V redu, s tem drugim
se popolnoma strinjam. Se pa tudi
popolnoma ne strinjam z onim
prvim. Podjetje, ki nima zgodovi-
ne in tradicije, ponavadi tudi nima
prihodnosti. Zgodovina in tradi-
cija sta zato, vsaj zame, zelo
pomembni stvari. Na lovorikah se
seveda ne da `iveti. To najbolje
vedo {portniki in to velja tudi za
podjetja. Toda vsak {portnik z ve -
sel jem poka`e vitrino s svojimi
medaljami, pokali in drugimi pri-
znanji. To ga kot ~loveka dela
velikega. Podobno je s podjetjem.
Od preteklosti ne moremo `iveti.
Toda danes smo veliki, danes smo
to, kar smo, zaradi preteklosti. Ne
zaradi prihodnosti. 

Ko pride skupina ljudi na obisk v
Talum, ponavadi odide z zelo
dobrimi vtisi. Ve~ina je pre se ne -
~enih nad urejenostjo, zadovolj-
nih z obiskom, polnih pohval.
Zakaj? Zaradi vsega, kar so vide-
li, sli{ali in do`iveli. @e jutri bodo
rekli, da so bili v~eraj v Talumu.
In v~eraj je ̀ e preteklost. Vse, kar
so videli, je bilo narejeno v pre-
teklosti. Seveda je prav, da jim
predstavimo tudi na{e cilje in vizi-
jo, toda vtis sta naredili sedanjost
in preteklost. 

Tako je tudi pri ~loveku. Ne vem,
~e bi me kdo bolj cenil zato, ker
mu bom pripovedoval, da bom v
prihodnosti pape`. ̂ e me bo, me
bo cenil zaradi mojega doseda-
njega dela. 

Ni~ ni torej narobe, ~e ljudem pri-
povedujemo o svoji zgodovini in
tradiciji. Ponosni bodimo na obe
in z veseljem ju predstavljajmo
drugim. 

Predavatelj torej nima ~isto prav.

Na koncu pa {e majhna zlobna
pripomba. Barok in tarok, astro-
nom in astrolog, psihiater in psi-
holog so pa~ rahlo razli~ne stva-
ri, ~eprav se podobno sli{ijo.
Ampak tega ti ni treba vedeti, ~e
`eli{ zaslu`iti milijon mark.

»Podjetje, ki nima zgodovine in tradicije, ponavadi tudi nima prihodnosti.«

UVODNIK

Coaching

DARKO FERLINC
GLAVNI UREDNIK
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Evropsko gospodarstvo je v pr -
vem ~etrtletju na robu ponovne
recesije. Skoraj polovica ~lanic
EU je ponovno zdrsnila v recesi-
jo, medtem ko je preostanek zelo
blizu. Seveda se ta situacija odra`a
v poslovanju Taluma, kajti potro{ -
ni ki so vedno bolj previdni in pri
nekaterih proizvodih je zaznati
zmanj{anje naro~il. V prvem ~etrt-
letju je zmanj{anje najbolj opazno
pri rondelicah.
Talum je v prvem ~etrtletju proiz-
vedel 33.318 ton proizvodov iz
aluminija, kar je za 4 odstotke nad
planom in 18 odstotkov ve~ kot
lani. Najve~je pove~anje smo
zabele`ili pri proizvodnji drogov,
ki je pri 12.124 tonah kar za 24
odstotkov ve~ja od planirane.
Blagovna proizvodnja livarskih
zli tin je ve~ja za 3 odstotke .
Kot sem omenil, je gospodarska

negotovost vplivala na naro~ila
rondelic, ki so padla za 13 odsto-
tkov,  ter izparilnikov, ki jih je
manj za 6 odstotkov. Verjamemo,
da so predelovalci aluminija `e
zni`ali svoje notranje zaloge na
minimum in bodo naro~ila v dru-
gem ~etrtletju narasla. 
V omenjenem obdobju smo pro -
iz vedli 20.753 ton primarnega
aluminija, kar je 1 odstotek ve~ od
planirane proizvodnje in 56 od -
stot kov ve~ kot v enakem obdob-
ju lani. Negotovost na gospodar-
skem podro~ju seveda vpliva tudi
na borzno ceno aluminija, ki je
bila 2.177 dolarjev ali 1.660 evrov.
Seveda ni treba posebej poudar-
jati, da  pri tem LME in na{i
ekstrem no visoki ceni elektri~ne
energije Talum ne more pri~ako-
vati pozitivnega poslovnega izi-
da.p

Vsako podjetje mora imeti vizijo
za naprej, strategijo, ki jo podpi-
ra, ter cilje in aktivnosti, s kateri-
mi to strategijo uresni~uje. Mi jo
imamo. ^e  na{e vrednote ne bo -
do podpirale ciljev in ~e z njimi
ne bomo živeli, bomo zastavljene
cilje težko uresni~evali. Kaj hitro
lahko ostanejo zgolj na papirju,
tega pa si ne smemo dovoliti. 

Da smo se resno lotili uresni~eva-
nja prestrukturiranja, predvsem
pa, da nam uspeva, kar nam pri-
znavajo tudi drugi, kažejo mnogi
uspehi, ki jih dosegamo. Po naj-
novej{ih podatkih Aluminium
Smelter Power Tarrifs za leto 2012
smo ponovno drugi na svetu po
u~inkovitosti porabe elektri~ne
energije, smo 14. najve~ji izvoz-

nik v Sloveniji, prejeli smo zlato
priznanje za celovito obnovo in
tehni~no posodobitev gravitacij-
skih nagibnih livnih strojev za litje
aluminija, ki ga je Talum servis in
inženiring prejel v Celju. Ta
mesec bomo v Nem~iji od na{ega
kupca Nemak prejeli nagrado
odli~nosti za izjemen prispevek
na podro~ju kakovosti, storitev,
tehnologije in upravljanja stro{ -
kov, nenazadnje po moram ome-
niti tudi priznanje kadrovskega
kongresa za vrsto let razvoja last -
nih kadrovskih modelov, skrbi za
razvoj zaposlenih, zavedanja za
{ir{o družbeno odgovornost v
okolju in državi, pripravljenosti za

delitev teh izku{enj z drugimi in
uspe{no izpeljanih projektih v
skupini Talum. 
Na tej to~ki se želim zahvaliti in
izraziti iskrene ~estitke vsem, ki
ste kakor koli prispevali k tem
uspehom. Rezultati govorijo sami
zase, prav pa je, da se znanja in
sposobnosti, ki jih premoremo,
tudi zavedamo. ^aka nas {e veli-
ko dela, verjetno tudi negotovih
trenutkov, ki so povezani z na{o
dejavnostjo. Kot sem že ve~krat
povedal, ne smemo sedeti križem
rok in zgolj ~akati, kaj se bo zgo-
dilo – in tega tudi ne po~nemo.
Svojo usodo si krojimo sami,
seveda ob razumevanju lastni-
kov. Tudi pri teh aktivnostih osta-
jam optimist, saj po opravljenih
razgovorih na razli~nih ministr-
stvih dobivam ob~utek, da marsi-
kdo razume na{o situacijo in si
želi skupaj z nami najti tudi ustre-
zno re{itev. Ta re{itev je za nas
klju~nega pomena, da lahko mir-
no uresni~ujemo zastavljeno stra-
tegijo!
Slogan Skupaj zmoremo skoraj
vse se je že dodobra zasidral med
vse nas. Zaživimo tudi na{e vred-
note in z njimi podprimo na{e
cilje iz strategije!p

Prvo ~etrtletje zmerno
DR. ZLATKO ^U[
FOTO: DARKO FERLINC

Cilji izhajajo iz vrednot!
DR. ZLATKO ^U[
FOTO: SRDAN MOHORI^

Dr. Zlatko ^u{

UPRAVA
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Priznanje so dobili za celovito
obnovo in tehni~no posodobitev
gravitacijskih nagibnih livnih
strojev za litje aluminija, ki so jih
izvedli za nem{kega partnerja.
Njegovo zaupanje so si pridobili
z izvajanjem servisov proizvod-
nih naprav v Nem~iji. Na osnovi
dobro opravljenega dela se je
naro~nik odlo~il in jim v celovito
obnovo in posodobitev ponudil
za zdaj dva livna stroja, dogovar-
jajo pa se tudi za ve~ji obseg posla.
Pri poslu gre za inovativen in
celovit pristop k obnovi meta-

lur{ke opreme za tuji trg in za pro-
dajo tehnolo{kega znanja v eno
najrazvitej{ih evropskih dr`av,
Nem~ijo. Kakovostno in v rokih
izvedeno delo nam zagotavlja
nadaljnja naro~ila pri pridobljeni
stranki, pa tudi {iritev posla na
trgih Evropske unije.
Pri obnovi so sodelovali prak ti~ -
no vsi zaposleni v dru`bi, projekt
pa je vodil Leon Vidovi~. Priz -
nanje je na slovesnosti v Celju pre-
jel direktor dru`be mag. Mihael
Hamer{ak z ekipo sodelavcev.p

PRIZNANJA

Zlato priznanje za Servis in in`eniring
Na sejmu Terotech - Vzdr`evanje, ki je potekal od 15. do 18. maja
2012 v Celju, je Talumova odvisna dru`ba Servis in in`eniring prejela
laskavo zlato priznanje kot SPRETNI PRVAKI na podro~ju ener-
gije, opreme in trajnosti.

Andrej Brumen, Leon Vidovi~, mag. Miha Hamer{ak in Robi Merlak

Ob odprti pe~i Zlato priznanje

Talum prejel 
nagrado odli~nosti
Talum je od svetovno znanega
podjetja NEMAK, ki je speciali -
zirano za izdelavo kon~nih vi so -
ko kakovostnih izdelkov iz alu-
minija, dobil povabilo na po de li -
tev nagrade odli~nosti. Nagrado
bomo prejeli konec tega meseca
v Kronbergu v Nem~iji za izjemen

prispevek na podro~ju kakovosti,
storitev, tehnologije in upravlja -
nja stro{kov. Gre za proizvode,
izdelane v na{i odvisni dru`bi
Talum Livarna, in sicer za livarske
zlitine. Ve~ o tem pa v naslednji
{tevilki Aluminija.p

DARKO FERLINC
FOTO: ANDREJ BRUMEN
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Minister Trhulj si je v okviru svo-
jega obiska ogledal proizvodnjo
izparilnikov, rondelic in rondel ter
ulitkov. Na koncu je obiskal {e
son~no elektrarno v Talumu in
dejal: »Talum je zagotovo zanimi-
va dru`ba tako zaradi proizvodnje
aluminija kot tudi zaradi ob nov -
ljivih virov energije. Bil je namre~
investitor in partner pri izgradnji
prve son~ne elektrarne v BiH, ki je
bila pred mesecem dni odprta v
Kalesiji. Seveda je bilo dobro vide-
ti potenciale Taluma in na{e sode-
lovanje se v prihodnje vsekakor {e
lahko nadaljuje.«
Posebej je ministra zanimala pro -
izvodnja sekundarnega, pretalje -

nega aluminija, pri ~emer je Talum
naredil `e velik korak naprej. »Kar
se ti~e sodelovanja s Talumom na
podro~ju obnov lji vih virov energi-
je, je glede na dana{nje pogovore
veliko mo` nos ti za sodelovanje,
zagotovo pa na podro~ju alumini-
ja. Upam, da bomo v prihodnje to
sodelovanje okrepili. Vesel sem,
da sem videl Talumovo proizvod-
njo, ki je zelo druga~na od na{e
proizvodnje aluminija. Ker imamo
dobre povezave tudi z upravo
Alumi nija iz Mostarja, bomo pre-
verili, kak {ne vrste sodelovanja so
mo`ne, in to tudi na podro~ju
proizvodnje energije,« je {e dejal
minister Trhulj.p

Takoj po prvem maju je nem{ki
Mercedes snemal reklamni spot
za svojo novo znamko. Kaj ve~ o
tem seveda ne moremo povedati,
ker pravzaprav malo vemo. Gre
za »hude« modele novega vozila,
ki naj bi na trg pri{li jeseni. Razen
snemalcev v dvorani seveda ni
smel snemati, fotografirati ali kaj
podobnega nih~e drug.

O~i{~ena hala je s pomo~jo svet-
lobnih in dimnih efektov delovala
d`ejmsbondovsko. Ekipa studia
Arkadena, ki je spot snemala, je
bila s snemanjem zelo zadovolj-
na. Seveda pa tudi s sodelova -
njem s Talumovimi delavci, ki so
bili na razpolago, da so stvari tek-
le tako, kot so morale.
Nekateri, predvsem filmarji in
gledali{~niki, v~asih i{~ejo prav

taka okolja za filme ali gledali{ke
predstave. Pisali smo `e, da bo
okoli 20. junija v hali B gledali{ka
predstava re`iserja in dobitnika
leto{nje nagrade Pre{ernovega
sklada Ivice Buljana.
Prav tako se za halo zanimajo
gledali{~niki romunskega Na ci o -
nal nega gledali{~a Sibiu. ^e se
bo mo dogovorili, bomo sep temb -
 ra gostili ekipo devetdesetih igral-

cev in petdesetih ~lanov sprem -
ljevalne ekipe. To naj bi bil pravi
spektakel. In deset dni bodo tudi
na{e odvisne dru`be lahko delale
za ekipo.
Sli{ali smo predloge, da bi halo
pustili tako, kot je, ker je taka za -
nimiva. Mogo~e pa bodo v njej res
kdaj snemali kakega Jamesa
Bonda. Upam, da ne Chucka No -
risa.p

OBISK

Sodelovanje se v prihodnje lahko nadaljuje
V Talumu na obisku g. Erdal Trhulj, minister Federacije BIH za energijo, rudarstvo in industrijo

Mercedes v Talumu

V okviru svojega zasebnega obiska pri IFIMES, Med na rodnem in{titutu
za bli ̀ nje vzhod ne in balkanske {tudije, je minister Federacije Bosne in
Hercegovine za energijo, rudarstvo in industrijo Erdal Trhulj obiskal tudi
skupino Talum. Ekipa iz podjetja Talum Servis in in`eniring, d. o. o., se
je sicer z ministrom `e sre~ala v Kalesiji v Bosni in Hercegovini, ko je
zgra dila in odprla prvo son~no elektrarno v dr`avi sploh. Tokrat je mi -
nister svoj obisk izkoristil za ogled proizvodnje v Talumu, ki je po pora-
bi elektri~ne energije med naju~inkovitej{imi na svetu, Talum pa danes
proizvaja izdelke z visoko dodano vrednostjo. 

Danes `e ugasnjena elektrolizna hala B, ki je v fazi ru{enja, postaja vse
bolj zanimiva za razli~ne ljudi, ki bi radi v njej snemali, igrali, muzicirali
in tako naprej.

DEJAN LEVANI^
FOTO: SRDAN MOHORI^, 

DEJAN LEVANI^

Sre~anje pred Talumom

Minister Erdal Trhulj, predsednik Marko Drobni~, mag. Mihael Hamer{ak in mag. Anton Verdenik

DARKO FERLINC
FOTO: MIRAN LIPOVAC



ALUMINIJ   {tevilka 5, stran 7

V Poro~ilu o razvoju Slovenije
2012 je med drugim zapisano: 
- Slovenija se po gospodarski raz -

vitosti od leta 2008 oddaljuje od
povpre~ja dr`av Evropske uni-
je, za katerim je leta 2010 zaosta-
jala `e bolj kot ob za~etku izva-
janja Strategija razvoja Slovenije
(SRS leta 2005);

- v zadnjih letih se postopno od -
daljujemo tudi od uresni~evan-
ja osrednjega dru`benega cilja
SRS, to je trajnostnega po ve -
~anja blaginje.

V nadaljevanju so navedeni in
opisani razlogi za nedoseganje
temeljnih zastavljenih ciljev raz -
voj ne strategije, med drugim tudi
»za Slovenijo indikatorji makro -
eko nomskih neravnovesij kot
pro blemati~no podro~je izpos -
tav ljajo konkuren~nost gospo-
darstva« (Evropska komisija).
Tr`ni dele`i Slovenije se vztrajno
manj{ajo, Slovenija niti v eni
panogi ne dosega povpre~ja EU
v dodani vrednosti, zaostanek v
produktivnosti se pove~uje, dele`
visokotehnolo{kih proizvodov je
ni`ji od dele`a vzhodnoevrop-
skih dr`av in povpre~ja EU … 
V nadaljevanju avtorji z veliko
argumentov prikazujejo razvoj,
znanje in inovacije kot klju~ne
dejavnike za izhod iz tega stanja.
Glede na to, da ve~ina evropskih
razvojnih smernic postavlja v
ospredje inovativnost kot klju~ni
element konkuren~nosti, {e
posebej bode v o~i dejstvo, da je
inovacijska dejavnost v Sloveniji
blizu evropskega povpre~ja,
u~inkovitost vlaganj v inovacije
pa med najni`jimi. 
Talum je sestavni del slovenskega
gospodarstva in se ne more izog-

niti vplivom sistemske neu~in ko -
vi tosti dr`ave, {e posebej zaradi
velike odvisnosti od energetske
politike. Kljub slabim gospo-
darskim razmeram pa smo `e
pred ~asom spoznali, da je izhod
iz nastale te`ke situacije pred-
vsem v na{ih rokah. Potrebujemo
dobre, inovativne re{itve, nove
programe, ki bodo omogo~ili
konkuren~nosti in dolgoro~ni
razvoj Taluma. Smernice inova-
tivnosti in razvoja smo si zapisali
v strategijo razvoja, kjer imamo
zapisane tudi zelo ambiciozne ci -
lje. Dose`emo jih lahko samo sku-
paj in tako, da uporabimo na{o
ustvarjalnost za doseganje u~in -
ko vitih poslovnih rezultatov.   

»Inovacije obi~ajno od navadnega
posla ne razlikuje stopnja spre-
membe, ki je lahko velika ali majh -
na, temve~ u~inek na po slov ne
rezultate.« 

Analiza na dr`avni ravni je po ka -
zala, da je zelo pomembno, na
kak{en na~in se lotevamo inova-
tivnosti, kako prepoznavamo
prave prilo`nosti in kako spre-
menimo inovativne predloge v
uspe{ne inovacije, ki bodo pri-
na{ale ve~ji poslovni u~inek.
Slovenska praksa in prakse {tevil-
nih podjetij ka`ejo, da u~inki ino-
vacij niso premo sorazmerni z vla-
ganjem, da razdelani in urejeni
procesi nikakor {e ne pomenijo
doseganja u~inkov. Zakaj?  
Predvsem zaradi tega, ker smo
osrednja to~ka inovacij ljudje!
Ljudje, ki imamo razli~ne `elje,
motive, imamo svoje vzpone in
padce … Dokazano je, da se
ve~ina dobrih idej in re{itev najde
zunaj ustaljenih postopkov, z dru-
ga~nim pogledom na isto stvar,
kar v veliko primerih lahko pri-
nese spro{~en pogovor in spro{ -
~eno razmi{ljanje. Skratka, po -
memb no je na{e po~utje v okolju,
v katerem delujemo, vloga, v ka -
te ri se vidimo. 
Verjamem, da vsakemu izmed
nas veliko pomeni u~inek, rezul-
tat na{ega dela kot prispevek
skupini, zato smo {e posebej
veseli, ~e to kdo opazi. Vsakdo
izmed nas lahko dnevne naloge
opravlja z najve~jo mero skrbnos-
ti, tudi ustvarjalnosti, pa vendar se
lahko velikokrat zatakne pri
sporo~anju idej, ~e okolica na to
reagira s posmehom ali celo ̀ alji-
vo. Zaradi tega je v~asih nujno
stvari postaviti na glavo:
- Namesto dati zobno pasto je tre-

ba svetovati o zdravju zob.
- Namesto ra~unalnikov je treba

prodajati poslovne re{itve.
- Namesto na stare poti je treba

sko~iti v neznano.

»Razvoj pretvarja denar v znanje,
inovativnost pretvarja znanje v
denar.«

Statistike dokazujejo, da so kre -
ativne dejavnosti, med katerimi
sta arhitektura z obse`nimi med-
narodnimi projekti in oblikova -
nje, zlasti industrijsko, s proizvod-
njo in ponudbo na svetovnem
tr`i{~u, visoko profitne. Statistike
govorijo, da podjetja, ki raziskave
in razvoj vklju~ujejo v kon ku ren~ -
ne proizvode in storitve ter
oblikovalske inovacije, kotirajo
kar za 200 odstotkov vi{e od tis-
tih, ki tega nimajo. 
Va{i inovativni predlogi ka`ejo,
da se tega zavedate in razmi{ljate
v tej smeri. Prav tako je ena izmed
strate{kih razvojnih usmeritev
razvoj lastne blagovne znamke
kon~nih proizvodov iz aluminija
in kombinacije drugih materialov.
Aluminij vstopa na {tevilna nova
podro~ja na{ega delovanja, na
kar vpliva tudi vedno ve~ji dele`
predelave aluminija, ki s tem
dokazuje status naravi prijaznega
materiala. 
Vsakdo izmed nas ima pravico in
dol`nost prispevati svoj dele` k
razvoju in svetli prihodnosti
Taluma. Saj si to vsi `elimo, mar
ne? 
Sodelujte v razpravi pri iskanju
razvojnih poti Taluma na intranet-
ni strani Strate{kega razvoja
ht tp : //vm-shps2011/s t ran/
StrateskiRazvojPredstavitev/Lists
/Razprave/AllItems.aspx, na ka -
te ri lahko podate svoje predloge,
komentarje ali vpra{anja na temo
razvojnih programov ter dru`be
ustvarjalnih posameznikov. Ali si
upamo? 

INOVATIVNOST

Konkuren~nost, 
znanje in – inovacije
»Ni~esar v `ivljenju se ni treba bati, treba je samo razumeti.« 
Marie Curie

ALBERT KORO[EC
FOTO: SRDAN MOHORI^

V orodjarni
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Pred ~asom je bil postopek za iz -
ved bo opazovalne vrtine (piezo-
meter) dokaj preprost: v zemljo je
bilo treba zabiti dovolj dolgo ̀ ele-
zno cev, da je segala do podzem-
nih vod, in izvesti meritev globi-
ne in vzor~enje vode, ki se je
nabrala v cevi. V prispevku `eli-
mo bolj podrobno predstaviti
sedanji postopek izvedbe opazo-
valne vrtine, ki je vse prej kot eno-
staven, poleg tega pa tudi precej
drag. 
Na lokaciji odlagali{~ je treba vrti-
nam najprej dolo~iti mikrolokaci-
jo (za nove mikrolokacije vrtin je
treba na ARSO pridobiti dovolje-
nje za raziskave po Zakonu o
vodah) v dogovoru z odgovornim
hidrogeologom izvajalca obrato-
valnega monitoringa podzemne
vode in lastnikom odlagali{~.
Dostop do vrtin mora biti zagoto-
vljen po kolovoznih poteh, ki so
lahko na vi{ku rastne sezone
zara{~ene, za dostop pa mora
pos krbeti izvajalec vrtanja.
Temu sledi izvedba opazovalnih
vrtin, opremljenih z inertnimi
vodnja{kimi polietilenskimi cev-
mi DN100. Cevi morajo imeti cer-
tifikat, da so primerne za izvaja-
nje monitoringa podzemne vode
ali da so primerne za vodooskr-
bo.
Na jedro, ki ga popi{e hidrogeo-
log, se izvrtata dve vrtini (predvi-
doma na vsako odlagali{~e ena).
Preostale vrtine so izvedene tako,
da je mogo~e podati osnovni po -
pis litolo{kega stolpca.

Predvidena globina vsake vrtine
je pribli`no 23 m, kon~no globi-
no opazovalnih vrtin med vrta-
njem pa dolo~i hidrogeolog.
Kon~na globina vrtin je odvisna
od dejanskih razmer na terenu.
Vrtine se izvrtajo do 1,5 m v lapor-
no podlago. Vanje se vgradijo fil-
tri z 1 mm re`ami v skupni dol`ini
10 m na vrtino, preostali del vrti-
ne se zacevi s polnimi cevmi. Na
dnu vrtine se izvede od 1 do 2 m
dolg usedalnik. Na dnu vrtin mora
biti serijsko izdelan ~ep. Kon~no
globino usedalnika dolo~i hidro-
geolog na terenu. Razpored fil-
trov se dolo~i v sodelovanju z
odgovornim hidrogeologom iz -
va jalca obratovalnega monitorin-
ga podzemne vode. Ustje vrtine
se izvede robustno in za{~iteno
pred nepoobla{~enimi posegi.
Obi~ajno se za{~iti z betonskim

kanalom, vmesni prostor med
piezometrsko cevjo in notranjim
obodom kanala pa se zalije z
betonom. Kot piezometrska kapa
se vgradi standardni pokrov, ki
omogo~a vgradnjo elektronskega
avtomatskega registratorja. Po
dokon~anju celotne vrtine, vklju~ -
no z ustjem, se izvede ~i{~enje
vrtin. Izvaja se z dvojnim ~i{~e-
n jem z zrakom pod pritiskom (t. i.
»air-lift«) do iztoka ~iste vode, ven-
dar ne manj kot tri ure. ^i{~enje
se dokumentira z opisom poteka
~i{~enja, podanimi prehodnostmi
vrtine in globine do podzemne
vode pred kon~anim ~i{~enjem in
po njem. Iztok vode se dokumen-
tira s fotografijo na za~etku in na
koncu ~i{~enja.
Po kon~anem ~i{~enju se v vseh
vrtinah izvedejo ~rpalni preskusi,
ki se jih obdela po na~elih hidro-

geolo{ke stroke. ^rpanje se izva-
ja do stabilizacije nivoja, stabilizi-
rani nivo med ~rpanjem pa je tre-
ba vzdr`evati vsaj pol ure. Po
kon~anem ~rpanju se opazuje
dvig do ustalitve prvotnega nivo-
ja. Na podlagi ~rpalnega poizku-
sa je treba podati parametre vodo-
nosnika in koli~ino ~rpanja vode.
Potek ~rpanja in na~in obdelave
je treba ustrezno grafi~no ilustri-
rati.
Vsem opazovalnim vrtinam je tre-
ba dolo~iti geodetske koordina-
te. Zahtevana natan~nost: hori-
zontalna lega ± 0,5 m ali na tan~ -
neje, dolo~itev vi{inske kote ± 0,5
cm ali natan~neje. Posnetek naj se
izvede za vse vrtine isto~asno.
Vsa dela se izvajajo pod stalnim
hidrogeolo{kim nadzorom (geo-
lo{ki tehnik). O vrtanju se vodi
vrtalni dnevnik, ki je osnova za
obra~un izvedenih vrtalnih del.
Obra~un se izvede po dejansko
vgrajenem materialu in opravlje-
ni dol`ini vrtanja.
O izvedbi vrtin je treba podati
pisno poro~ilo, ki mora vsebova-
ti vse elemente o poteku in izved-
bi vrtin, vklju~no s podatki o izve-
denem ~i{~enju in obdelavami
~rpalnih poizkusov.  
Po uspe{no izvedeni aktivnosti si
obetamo ustrezen nadzor nad
podzemnimi vodami in s tem
spremljanje parametrov kot pre-
ventivno za{~ito nad bogatim
vodnim rezervoarjem pitne vode
na Dravsko-Ptujskem polju.p

EKOLO[KI OTOK

Opazovalne vrtine in zaprta odlagali{~a

DR. MARKO HOM[AK
FOTO: STOJAN KERBLER

K nadzoru nad zaprtimi odlagali{~i spada poleg nadzora nad samim
odlagali{~em in meteorolo{kim stanjem tudi nadzor nad podzemnimi
vodami, kar je predpisano v Uredbi za odlaganje od pad kov na odlaga-
li{~a. Dru`ba Talum ima `e obstoje~o mre`o za monitoring podzemne
vode, vendar bo treba stare vrtine nadomestiti z novimi, nekatere pa
glede na njihovo sedanjo lokacijo in glede na novej{a poznavanja hidro-
geolo{kih razmer premakniti.
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Predsednik kluba Zvonko Jev {o -
var je ob tem dejal: »V klubu
imamo jasno strategijo in vizijo
delovanja `e dolga leta. Pouda-
 re k dajemo ustvarjanju takih raz -
mer, ki omogo~ajo ~im ve~ je mu
{tevilu mladih, da lahko igrajo
nogomet. Te politike tudi v pri-
hodnje ne bomo spreminjali. Pred
nami je bila ponovno zelo te`ka
odlo~itev. Zavedamo se nam re~,
da vstop v prvo ligo pomeni ko -
rak, za katerega so potrebni
mo~ni finan~ni temelji. Najve~ji
pokrovitelj, skupina Talum, nam
je sporo~il, da nima mo`nosti, da
bi klubu z vso od go vornostjo
nudil dodatno fi nan~ no podporo
ne samo za igranje, temve~ tudi
za vso infrastrukturo, ki je za
igranje kluba v prvi nogometni
ligi potrebna. To razumemo in se
Talumu isto~as no zahvaljujemo,
da vsa ta leta vztraja s klubom,
podpira njegov razvoj in po svo-
jih zmo`nostih veliko pomaga. V
preteklih dneh smo `e pridobili
nekatere nove sponzorje, odpi-
ramo pa vrata tudi drugim, saj
potrebujemo res mo~ne finan~ne

temelje. Tudi z NZS smo `e
uskladili nekatera odprta vpra -
{anja.«
Trener ~lanske ekipe Bojan Flis je
prepri~an, da lahko obstoje~a
ekipa dose`e v prvi ligi zelo dobre
rezultate. »Vesel sem odlo~itve
uprav nega odbora, ker smo do -
ka zali, da znamo z majhnim
narediti veliko. Poznam kakovost
igralcev, vem, kaj zmorejo, zato
je vstop v prvo slovensko no go -
metno ligo logi~no nadaljevanje
na{ih uspehov in trdega dela.
Igralci in vsi, ki so klubu poma-
gali, da je naredil tak{ne rezultate,
si to zaslu`ijo,« je {e dejal. 
Predstavnik igralcev Marko Kme -
tec pa pravi: »Pogovor z igralci je
bil iskren in dobronameren. Vsi
vemo, da klub svojih sredstev ne
more pove~evati, zato smo bili
tudi vsi v sla~ilnici vpra{ani, kaj si
o tem mislimo. Odlo~itev o vsto -
pu v prvo ligo smo sprejeli soglas-
no, s tem pa tudi nase prenesli del
odgovornosti. @elimo si te
prilo`nosti in naredili bomo vse,
da nikogar ne razo~aramo«.p

[PORT

NK Aluminij v 1. ligo

DEJAN LEVANI^
FOTO: SRDAN MOHORI^, 

DARKO FERLINC

NK Aluminij je `e drugi~ zapored osvojil prvo mesto v drugi slovenski
nogometni ligi. Na ta rezultat so v klubu ponosni, zahvalo za tak dose`ek
pa so namenili igralcem in vsem, ki so klubu kakor koli pomagali. 

Veselje po sobotni zmagi in osvojenem pokalu za prvo mesto v drugi ligi

Bojan Flis, Zvonko Jev{ovar in Marko Kmetec na novinarski konferenci
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INTERVJU

Ob~utki 
so
~udoviti

DARKO FERLINC
FOTO: SRDAN MOHORI^

DARKO FERLINC

Bojan Flis

V Kidri~evo je pri{el pred petimi
leti. Prvo ekipo je prevzel pred dve-
ma letoma in pol in jo dvakrat
pripeljal do prvega mesta. Letos
z njo odhaja v prvo ligo.
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Kako se je za~elo? Zakaj nogomet?
Zakaj NK Maribor? 

Za nogomet sem se odlo~il, ker
sem se tako kot mnogi mladi tudi
jaz najprej za~el poditi za nogo-
metno `ogo, sicer pa je tudi moj
o~e igral nogomet. Mladost sem
pre`ivel na nogometnih igri{~ih
NK @elezni~ar iz Maribora, kate-
rega ~lan sem bil do ~lanske kate-
gorije, za katero sem igral eno
sezono. Nogometno pot sem
skle nil v Avstriji, kjer sem tudi
za~el delati kot trener. Kasneje
sem dobil delo v NK @elezni~ar
kot trener mlaj{ih kategorij, ven-
dar sem kmalu zatem zaradi sla-
bih delovnih razmer od{el v NK
Maribor. Tam sem najprej prevzel
ekipo starej{ih de~kov, zatem pa
sem dobil ekipo kadetov, ki sem
jo vodil 8 oziroma 9 let.

Kdaj ste pri{li v Kidri~evo? Kako
seje zgodilo?

V Kidri~evo sem pri{el pred peti-
mi leti na povabilo takratnega
vodje nogometne {ole Simona
Vidovi~a, ki sem ga sprejel, saj je
spet naneslo, da delo v NK @ele-
zni~ar, kamor sem se vrnil, zara-
di nesposobnosti vodstva kluba
ni potekalo, kot bi moralo.

V kak{nih razmerah ste za~eli dela-
ti kot trener s prvim mo{tvom NK
Aluminij? Kak{no je bilo stanje v
klubu, med igralci …?

Prvo ekipo sem prevzel pred dve-
ma letoma in pol po zamenjavi
takratnega trenerja. Popolnoma
normalno je, da stanje v klubu in
med igralci po slab{ih rezultatih
ni najbolj{e, vendar moram re~i,
da je bilo zadovoljivo. Igralci so
kmalu spoznali, kako bo poteka-
lo moje delo, in so ga tudi v celo-
ti sprejeli. 

V NK Aluminij ste dosegli vidne
rezultate. Jih lahko opi{ete?

Moram re~i, da smo v drugem
delu sezone 2009/2010 dosegli
izjemen napredek v igri in prav
zaradi tega smo zmagovali z veli-
ko razliko in zabele`ili uvrstitev
na tretje mesto, samo eno to~ko
za mestom, ki je vodilo v dodat-
ne kvalifikacije za prvo ligo. V
naslednji sezoni smo po slab{em
za~etku do konca prvenstva lovi-
li vodilne ekipe, jih prehiteli in
osvojili prvo mesto, ki pa nas `al
ni popeljalo v prvo ligo zaradi
odlo~itve in razlogov, ki so vsem
znani. V tej zadnji sezoni nam je
uspel velik rezultat, ki nam je
pred~asno zagotovil prvo mesto
z velikim naskokom. Rezultat in
odlo~itev vodstva kluba sta nas
pripeljala v `eleno prvo ligo.

Klub oziroma njegov glavni spon-
zor imata »filozofijo«, da je treba
~im ve~jemu {tevilu otrok in mla-
dincev zagotoviti igranje nogome-

ta. To je razlog, da prvo mo{tvo
do danes ni {lo v 1. SNL. Kaj meni-
te o tem?

Odlo~itev, da gremo v prvo ligo,
je velika reklama za nogomet v
Kidri~evem, v bli`nji in {ir{i oko-
lici. Pomeni, da se bo {e ve~ mla-
dih odlo~ilo za igranje nogometa
v nogometni {oli NK Aluminij, v
nogometni {oli prvoliga{a. Z
ve~jim {tevilom mladih igralcev
lahko pri~akujemo ve~je {tevilo
kakovostnej{ih igralcev, ki bodo
zagotavljali obstoj kluba v prvoli-
ga{ki konkurenci s finan~nega in
kadrovskega vidika. Ambicije
mladih igralcev so velike, in ~e
nam bo uspelo ostati stabilen
prvoliga{, jih bomo zadostili. To
je moje mnenje.

Kon~no je NK aluminij v 1. ligi. To
je uspeh za vse, za vodstvo, stro -
kovne delavce, za vas, za igralce.
Kak{ni so ob~utki? 

Ob~utki igralcev in strokovnega
vodstva so ~udoviti in nas bodo
spremljali {e lep ~as.

V za~etku ni pri~akovati ve~jega
prora~una v klubu. Bo v 1. ligi {lo
s sredstvi v obsegu kot do sedaj?

Z vodstvom smo se dogovorili, da
bomo igrali pod istimi pogoji in z
enakim kadrom, tako da pro ra -
~un v zvezi s kadrom ostane enak.
Res je, da imamo vsi trenerji `elje

po okrepitvah, s ~imer bi la`e
zagotovili doseganje ciljev (v
na{em primeru obstanek v prvi
ligi), vendar se tudi zavedamo, da
v teh kriznih ~asih lahko ostane-
mo le pri `eljah. 

Sli{ali smo obljube o trdem delu
in o formiranju prvega mo{tva
predvsem iz Aluminijevega pod -
mladka. Kako dale~ lahko gre klub
v 1. ligi pod takimi pogoji?

Sem zagovornik na~rtnega in ka -
ko vostnega dela in samo to nam
bo omogo~ilo, da z igralci, ki jih
imamo, in pomladkom, ki bo
pri{el, dose`emo cilj (stabilen
prvoliga{).

Motivacija v klubu je ta trenutek
najbr` na vi{ku!?

Da, motivacija je na zelo visoki
ravni in prav vsi `e pri~akujemo
prvi skupni trening.

Pri~akovanja? Kak{ne so mo`nos-
ti v 1. ligi?

Na{ cilj je obstanek, ki si ga bomo
morali priboriti s kakovostno igro
in borbenostjo, in za ta cilj bomo
tudi delali. 

Kaj menite o vodstvu kluba?

Vodstvo kluba je naredilo veliko,
da so izpolnili licen~ne pogoje za
igranje v prvi ligi, in vsi smo mu
hvale`ni. 

»Rezultat in odlo~itev vodstva kluba sta nas pripeljala v `eleno prvo ligo.« 
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In za konec: navija{ke skupine. Iz
Maribora najbr` nimate najbolj{ih
izku{enj z njimi. Kaj mislite o njih?
Kam jih uvr{~ate?

Vsak klub potrebuje navija{ko
skupino, stalne spremljevalce, ob
katerih se zagotovo vsaka ekipa
bolje po~uti, saj ~uti dolo~eno
podporo. Mi je `al {e nimamo,
lah ko pa z dobrimi igrami in
rezultati dose`emo, da se bo navi-
ja{ka skupina NK Aluminij orga-
nizirala, postala {tevil~na, in to
nam bo v veliko pomo~. Na vi ja{ -
ke skupine NK Maribor ne poz -
nam dobro, to, kar pa je mo~ vide-
ti na televiziji, te izgrede, to bi v
prihodnje morali prepre~iti. Od -
go vornost za izgrede bi morali
prevzeti vsi.

Hvala za odgovore. Vam, igralcem
in vodstvu kluba ̀ elimo ~im ve~je
tekmovalne uspehe in ~im la`je
premagovanje ovir v 1. SNL.p

Gregor Don~ec, nekdanji igralec
Aluminija, kon~uje monografijo o
nogometnem klubu Aluminij iz
Kidri~evega. Njegova pobuda, da
dolgo in predvsem bogato zgodo-
vino nogometa in kluba Aluminij
iz Kidri~evega zaklju~i s skupin-
sko fotografijo, je bila uspe{na.

Tako se je zbralo osemdeset
nekdanjih nogometa{ev {estih
generacij od davnega leta 1951 do
leta 2011. Dobili so se v restavra-
ciji Pan, kjer se je za~ela pisati zgo-
dovina Aluminija. Zbrale so se
razli~ne generacije, ki so vseka-
kor pustile pe~at v zgodovini klu-

ba. Tako so bili prisotni prvi igral-
ci, ki so nastopili v petdesetih letih
prej{njega stoletja, predstavniki iz
{estdesetih let, generacija, ki ji ni
bilo usojeno pokazati svojega
talenta zaradi tako imenovanih
portoro{kih sklepov, pa generaci-
ja iz osemdesetih let, ki se je uvr-

stila v 1. SML in bila motor, da klub
ni razpadel, in seveda sedanji
nogometa{i. Na koncu so bili vsi
zadovoljni, vsekakor pa to ni zad-
nje sre~anje, saj so vsi nekdanji
nogometa{i Aluminija vabljeni, da
se pridru`ijo veteranom NK Alu -
minij.p

VETERANI NK ALUMINIJ

Sre~anje igralcev {estih generacij
DANILO KLAJN[EK
FOTO: MARCELA KARNI^AR

Veterani v restavraciji Pan

»Na{ cilj je obstanek, ki si ga bomo morali priboriti s
kakovostno igro in borbenostjo /.../« 
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Dobro leto dru`enja v okviru pro-
jekta Obvladajmo stres se je `al
kon~alo. Dru`enja z vami so bila
prijetna in verjamem, da tudi ko -
ristna. Ostaja nam ugotavljanje
objektivnih u~inkov skupnega
truda.
V podjetju Talum, d. d., so bile
izpeljane vse aktivnosti, predvi-
dene v projektu PPZD-S: ustano-
vljen je bil Svetovalni odbor, ki se
je sestal 10-krat, izvedena so bila
4 raz li~na izobra`evanja (vsako je
potekalo v dveh skupinah) in
opravljenih 37 telefonskih sveto-
vanj, kar predstavlja 25 odstotkov
zaposlenih, ki so bili vklju~eni v
projekt, ter 11 osebnih svetovanj,
kar predstavlja 10 odstotkov
vklju~enih. Uporaba telefonskih
in osebnih svetovanj je bila viso-
ka v primerjavi z raziskavami iz
tujine, od koder poro~ajo, da je
povpre~na uporaba svetovalnih
storitev v prvem letu okoli 4,5
odstotka. 
Poleg uvodnega izobra`evanja
(na katerem smo isto~asno izved-
li prvi del raziskave oziroma
izpolnili vpra{alnike) smo izved-
li {e tri izobra`evanja na temo teo-
rije izbire, zmanj{evanja negativ-
nih u~inkov stresa in obvladova-
nja stresa. Iskreno upamo, da ste

na teh izobra`evanjih izvedeli kaj
novega in predvsem uporabnega. 
V ~asu trajanja projekta je bila vam
in va{im dru`inskim ~lanom na
voljo stalna strokovna psiholo{ka
pomo~. Vzpostavljen je bil sveto-
valni telefon, kamor ste lahko vsi
zaposleni (in ~lani va{ih o`jih
dru`in) poklicali vse dni v tednu,
~e ste imeli kak{no te`avo in ste
potrebovali pomo~. Svetovalec
vam je posku{al pomagati re{iti
problem, ~e pa to ni bilo mogo~e,
vas je napotil po primerno pomo~
drugam. Vsi klici so bili anonim-
ni in zaupne narave. 
Telefonska svetovanja so bila
namenjena predvsem re{evanju
te`av v odnosih na delovnem
mestu, re{evanju konfliktnih in
kriznih situacij, svetovanju pri
te`avah v dru`ini, svetovanju v
du{evni stiski in pri odvisnostih
ter svetovanju pri osnovnih prav-
nih in finan~nih problemih. 
Zaposleni, vklju~eni v projekt, so
se najve~krat obrnili po pomo~
zaradi ~ustvenih te`av oziroma
stresa, sledijo pa dru`inske te ̀ a -
ve, kar je razvidno s slike 1. Slaba
petina jih je potrebovala pravni
nasvet. Manj jih je potrebovalo
pomo~ zaradi odvisnosti oziroma
zaradi te`av pri delu. 
Ves ~as projekta so potekale tudi
naslednje promocijske dejavno-
sti, s katerimi smo `eleli zaposle-
ne, vklju~ene v projekt, spodbu-
diti k uporabi stalne strokovne
pomo~i:
- distribucija zlo`enk s podro~ja

stresa, absentizma, prezentiz-
ma, fluktuacije, usklajevanja
dela in dru`ine ter izgorevanja,

- distribucija dveh kratkih obve-
stil o brezpla~nem svetovalnem
telefonu,

- distribucija plakata z namenom
spodbujanja uporabe svetoval-
nega telefona ter

- objava ~lankov v internem ~aso-
pisu Aluminij.

Zanimivi so rezultati Vpra{alnika
zadovoljstva z aktivnostmi, izve-
denimi v okviru projekta Ob vla -
daj mo stres, ki ste ga izpolnjeva-
li ob koncu projekta. Vpra{alnik
je izpolnilo 22 zaposlenih, ki so
bili vklju~eni v projekt. Na sliki 2
vidimo, da se je ve~ina strinjala s
trditvijo, da bi moral biti brez-
pla~ni svetovalni telefon na voljo
vsem zaposlenim tudi po koncu
projekta. Dobljeni rezultati nas
veselijo in potrjujejo, da delamo
v pravi smeri. 
V skupini Talum, d. d., smo se
sodelavci pri projektu po~utili
sprejete. Iskreno se vam zahvalju-

jemo za ves trud in ~as, ki ste ga
vlo`ili v sodelovanje z nami. @eli-
mo vam, da  bi bili zdravi in zado-
voljni!

Operacijo delno financira Evrop -
ska unija, in sicer iz Evropskega
socialnega sklada. Operacija se
izvaja v okviru Operativnega pro-
grama razvoja ~love{kih virov za
obdobje 2007-2013, razvojne pri-
oritete Spodbujanje podjetni{tva
in prilagodljivosti, prednostne us -
meritve Pospe{evanje razvoja no -
vih zaposlitvenih mo`nosti.p

ZDRAVJE

Projekt Obvladajmo stres se je kon~al

Program podpore za delodajalce in zaposlene pri odpravljanju stresa,
povezanega z delom, in pri zmanj{evanju njegovih {kodljivih posledic
(PPDZ-S)

DARKA BAJEC
IZOBRA@EVALNO-RAZISKOVALNI
IN[TITUT LJUBLJANA

Slika 1: Narava te`av, zaradi katerih so za po sleni v Talumu, d. d., ki so bili vklju~eni v projekt,

koristili svetovalne storitve.

Slika 2: Odgovori zaposlenih v podjetju Talum, d. d. na vpra{anje o svetovalnem telefonu

Brezpla~ni svetovalni telefon bi morali imeti vsi zaposleni na voljo tudi po koncu
projekta. 
(N = 22)
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V skupini Talum se v zadnjem ~a -
su sre~ujemo s promocijo h~erin-
skih podjetij na trgu in ponudbo
njihovih izdelkov ali storitev, kar
pomeni, da lahko v `ivo sprem -
ljamo nastajanje novih blagovnih
znamk. Zasnova izdelkov in sto-
ritev, oblikovanje nove ponudbe,
predstavitve in nenazadnje tudi
gradnja zunanje podobe podjetja
predstavljajo enega izmed po -
memb nej{ih tr`nih prijemov. 
Zna{li smo se v mo~no konku-
ren~nem okolju, ve~ina konku-
rentov ima zgodovino in izku{nje,
ki pri nas {ele nastajajo, in najla`e
bi bilo re~i, da to ni~ ne da, da so
vse poslovne prilo`nosti ̀ e odkri-
te in da kupci niso pripravljeni
spreminjati svojih navad. Vsak
dan znova smo lahko pri~a, da ni
tako. Tudi v Sloveniji imamo kar
nekaj blagovnih znamk, ki so pri
poslovanju v globalni vasi naj-
bolj{i ambasador Slovenije. Ti
paradni konji niso pomembni

samo zaradi dobrega glasu o
kakovostnih izdelkih, ki prihaja-
jo iz na{e dr`ave, pomembna je
tudi njihova vloga pri financiranju
javne porabe, odpiranju novih
delovnih mest, vi{ji dodani vred-
nosti, nenazadnje z dobrim zgle-
dom vle~ejo {ibkej{e konje
na{ega gospodarstva, ki pa ve ~i -
noma recepta za uspeh, ki ga ima-
jo pred svojim pragom, no~ejo ali
ne znajo prenesti v svoje podje-
tje. Dobra blagovna znamka se
namre~ ne ustvari s kopico praz-
nih kli{ejev, ki jih lansira marke-
ting podjetja ali agencija za odno-
se z javnostjo, ~e izdelki zamuja-
jo, ~e so reklamacije, ~e je podje-
tje neorganizirano in brez vizije.
Kupci namre~ ne verjamejo samo
lepemu katalogu ali zgodbam o
slavni preteklosti, kupci zahteva-
jo danes in v prihodnosti inovati-
ven izdelek in odli~en servis. Le
tako bomo pre`iveli in uspeli tudi

sami in le tako bomo lahko gra-
dili na{o skupno prihodnost.

Uravnavanje blagovne znamke

Blagovna znamka je po definiciji
skupek identitet podjetja, kot ga
zaznavajo razli~ne javnosti, in to
ob vsaki komunikaciji s podjet-
jem ter ob vsakem stiku z njego-
vimi izdelki in storitvami. Urav na -
vanje te uporabni{ke izku{nje
kupca s podjetjem, zaposlenimi
in izdelki, ki jih podjetje proizva-
ja, meji na umetnost, ~eprav nam
vsi mened`erji vodilnih blagov-
nih znamk dajejo ob~utek, da so
najbolj{e stvari sila preproste. In
to brez zni`evanja pla~, podce-
njevanja lastne delovne sile in
gro`enj o selitvi proizvodnje v
tople kraje. Tovrstna kreativnost
pri vodenju vedno vodi v slepo
ulico, ker so danes na{i konku-
renti tako velikanske in odli~no
organizirane multinacionalke kot

tudi razli~na majhna podjetja iz
dr`av, v katerih podpirajo nelo-
jalno konkurenco v obliki ne -
spo{ tovanja ekologije, delovnega
prava in dav~nih obveznosti.

ALUMINIJ   {tevilka 5, stran 14

O možnih vzrokih in dejavnikih,
zakaj rezultati v Talumu mo~no
odstopajo od povpre~ja, smo raz-
mi{ljali v krogu Svetovalnega
odbora in jih predstavili na
zaklju~ni konferenci, ki je bila
pretekli teden v Ljubljani. Re zul -
tati kažejo, da so na{i zaposleni
in njihovi družinski ~lani izkori-
stili možnost pomo~i v okviru sve-
tovalnega telefona mnogo bolj
pogosto kot udeleženci v projek-
tu iz slovenskih družb in pogoste-
je, kot  to izkoristijo zaposleni v
Ameriki. 
Na{e podjetje je med v projekt
vklju~enimi edino, ki ima ve~

desetletno kontinuirano tradicijo
dela z ljudmi, ki zaposlenim red-
no nudi razli~ne možnosti in pro-
grame za izobraževanje,  izbolj{a -
nje zdravja ter osebnostno rast.
Rezultati kažejo, da smo zaposle-
ni v skupini Talum v primerjavi z
drugimi vendarle druga~ni, bolj
odprti. Da vemo, da je v primeru
problemov in težav najbolj modro
poiskati pomo~. Odziv kaže, da
smo dobro vedeli, za kaj pri vse-
bini projekta gre. Prepoznali smo,
da je možnost uporabe svetoval-
nega telefona vendarle prilož-
nost, ki je v primeru potrebe ne
smemo spustiti.

Svetovanje je bilo popolnoma
anonimno, zato ne vemo, kdo je
klical. Ampak za enega sodelav-
ca smo pa vseeno izvedeli, ker
nam je sam povedal. Vemo, da se

mu je pomo~ v okviru svetoval-
nega telefona dejansko izpla~ala.
In to dobesedno. Že peti mesec
ne kadi! Iskrene ~estitke!
Svetovalni odbor

KOLUMNA

Uvajanje novih blagovnih znamk
GREGOR JURKO
FOTO: SRDAN MOHORI^

Talum se je predstavil na konferenci ob zaklju~ku 
projekta »Obvladajmo stres«

Brigita A~imovi~ (druga z leve) na konferenci

BRIGITA A^IMOVI^
FOTO: ARHIV

O sodelovanju skupine Talum v projektu Obvladajmo stres in rezulta-
tih, ki smo jih v primerjavi z ostalimi podjetji ter tujino dosegli, je zapi-
sano v drugem prispevku te {tevilke Aluminija.



ALUMINIJ   {tevilka 5, stran 15

Blagovna znamka je obljuba

Vsako podjetje ima neki imid`,
blagovno znamko, ki jo razvija s
~asom, preskok v percepciji kup-
ca pa je lahko za podjetje poziti-
ven ali tudi negativen. Tudi tukaj
dr`i pregovor, da slab glas se`e
veliko dlje od devete vasi, kjer se
ponavadi dober glas ustavi. Tukaj
mora podjetje vedeti, kaj `eli,
kak{en je njegov osnovni motiv,
kak{na je osnovna strategija in kaj
natan~no mora mened`ment sto-
riti, da vsi na ladji veslajo v isto
smer. Blagovna znamka je tudi

obljuba. Obljuba o zanesljivosti
izdelka in servisa, obljuba to~ nos -
ti dobav, obljuba kakovosti in
obljuba pozitivne izku{nje z
izdelkom ali storitvijo. Naj po -
memb neje je, da te obljube ne
prelomimo, zato je vedno bolje,
da je ne postavljamo previsoko in
da je ne predstavimo kupcu v
lep{i lu~i, kot je v resnici, razen
~e `elimo samo enkratno proda-
jo in nezadovoljnega kupca. 

Specializacija

Dobra blagovna znamka zahteva,
da podjetje dela izklju~no to, v

~emer je najbolj{e, ne pa tiso~
stvari in tiste polovi~arsko. Zu -
nanje izvajanje podpornih dejav-
nosti, specializacija in pove~eva-
nje produktivnosti ob vi{ji kako-
vosti na{e osnovne dejavnosti so
temeljna pravila za podjetje, ki ne
`eli imid`a socialne ustanove s
preve~ slu`bami, ki imajo nalogo,
da preproste stvari zapletejo do
skrajnih meja.

Kakovost so ljudje

Ve~ina podjetij prav tako zmotno
domneva, da je njihov izdelek sre-

di{~e sveta in zanimanja kupca,
ob tem pa dajejo premajhen
pomen kadru, ki dostavi, predsta-
vi ali zapakira ta proizvod za
kon~nega uporabnika. Ve~ini lju-
di si namre~ dlje ~asa zapomni
kak{no neprijazno ali arogantno
prigodo pri prodaji izdelka ali sto-
ritve kot pa zadovoljstvo ob na
novo odkritih dodatnih funkcijah
predmeta prodaje. Izobra`eva-
nje, usposabljanje, dobri odnosi
ter razli~ne bonitete za zaposlene
so edina pot do ugodne izku{nje
ob nakupu in do pove~evanja
ugleda podjetja.p

Sem iz Apa~, kjer sem pre`ivel
tudi svoja otro{ka leta. V osnovno
{olo sem hodil v Lovrencu na
Dravskem polju in nato v Ki dri -
~evem. Po kon~ani osnovni {oli
sem se vpisal na Industrijsko kovi-
narsko {olo pri Tamu v Mariboru.
Tam sem se v treh letih {olanja
izu~il za tehni~nega risarja.
V takratnem TGA sem se zaposlil
septembra 1977. Moje prvo de -
lovno mesto je bilo v konstrukci-
ji Investicijskega sektorja v Skup -
nih slu`bah. Na pribli`no eno leto
dela v tej slu`bi imam zelo lepe
spomine. Bili smo dobra dru`ba
in delati v taki skupini je bilo res
prijetno. Mislim, da se ~asi, kot so
bili takrat, ne bodo ve~ ponovili.
Po letu dni sem zamenjal delovno
mesto. Zaradi odhoda arhivarja v
pokoj sem se preselil na to delo-
vno mesto. Tehni~ni arhiv je bil
takrat v prostorih dana{nje kopir-
nice. V tistem ~asu {e ni bilo foto-
kopirnih strojev, zato sem kopi-
ral predvsem na~rte in risbe, ki so
jih izdelovali v razli~nih oddelkih
po tovarni. Kopirali smo s prosoj-
nega pavs papirja na posebej pri-
pravljen papir po tako imenova-
nem polmokrem postopku. Do -
ku mente, ki jih danes kopiramo
na fotokopirnih strojih, smo ta -
krat razmno`evali na »ciklostilu«.

Napisani so morali biti na poseb -
no matrico, ki smo jo potem s
pomo~jo barve med valji odtisni-
li na bel papir.
Potem pa sta se kopirnica in teh-
ni{ki arhiv zdru`ila in pre{la k
splo{nim slu`bam.
Aprila 1991 je kopirnica postala
last podjetja Mikro Film Copy.
Delo je ostalo enako, zamenjal se
je le lastnik. [e vedno smo oprav -
ljali storitve za Talum, v za~etku
tudi {e arhiviranje. Vso tehni~no
dokumentacijo smo uredili, jo
prenesli na mikrofilme in predali
Talumu. 
^eprav v drugem podjetju, sem
bil ves ~as prisoten v »fabriki« in
prete`no zanjo tudi delal. Naredili
smo na tiso~e kopij. 
Danes se v na{em podjetju ukvar-
jam s trgovino in vzdr`evanjem
fotokopirnih strojev. Oskrbujem
vse fotokopirne stroje v Talumu
in dostavljam proizvode, ki jih po -
samezni kupci naro~ajo. Pri vzdr -
`e vanju fotokopirnih strojev mi
velikokrat pomagajo delavci iz
Talumove Slu`be za informatiko,
saj so napake v~asih take, da zah-
tevajo njihovo znanje.

S svojim delom sem zadovoljen in
ga z veseljem opravljam.p

PO POKLICU SEM

Tehni~ni risar - arhivar

FRANC MURKO
FOTO: SRDAN MOHORI^

Franc Murko



Tekmovanja se je udele`ila tudi
ekipa iz regijske organizacije za
Ptuj in okolico. Na{o ekipo so
zastopali: 

Miran Ritonja 252
Stanislav Horvat 249
Silvo Predikaka 238
Janez Ku`ner 112
Marjan Ver{i~ 94
skupaj ekipa: 945 (5. mesto)

Tekmovali smo po pravilih Keg -
lja{ ke zveze Slovenije (KZS).
Ekipe so {tele po {tiri tekmovalce
in enega rezervnega igralca. Igrali
smo 60 lu~ajev, 2 x 30 + 10 lu~ajev
za ogrevanje. Rezultat je {tel za
ekipno in posami~no razvrstitev.
Po kon~anem tekmovanju je
predsednica Skei Slovenije Lidija
Jerki~ podelila pokale in medalje
za najbolj{e ekipe in po sa mez ni -
ke. Med tekmovanjem je bilo

poskrbljeno tudi za odli~no je da -
~o in pija~o.
Ekipa REO Ptuj je z 945 podrtimi
keglji dosegla solidno 5. mesto.
@al nam je, da nismo imeli ̀ enske
ekipe, saj bi se z njihovo udele`bo
uvrstili kak{no mesto vi{je, zato
`e razmi{ljamo v tej smeri. Nav -
se zadnje smo pre`iveli lepo so -
boto v prijetnem dru`enju ob keg -
ljanju.
Da pa bi bil dan {e lep{i, smo se
po tekmovanju odpravili na kra -
tek ogled gradu Sne`nik, ki stoji
v bli`ini Cerknice.   
Grad spada med najbolje ohra -
njene gradove na Notranjskem.
Stoji pod goro Sne`nik blizu kra-
ja Kozari{~e. Postavljen je na ska-
lo ob izviru studencev Brezno in
Obrh. Pod gradom je studenec
zajezen v ve~ji ribnik. V virih je
bil grad prvi~ omenjen leta 1268
kot lovska postojanka. Nastanek
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Varilci so morali pokazati teo-
reti~no in prakti~no znanje. Imeti
so morali lastne delovne obleke
in za{~itna sredstva. ^as varjenja
je bil omejen na 40 minut za oba
postopka.
Tekmovalce sta pozdravila direk-
torica Celjskega sejma Breda
Obrez Preskar in predsednik
Dru{t va za varilno tehniko Mari -
bor doc. dr. Toma` Vuherer.
Razlagi pravil je sledil teoreti~ni,
temu pa prakti~ni del tekmovan-
ja. Na{i tekmovalci so za~eli kot
prvi. Omeniti je treba, da so bili
varilni aparati sponzorja novi,

zato jih je bilo treba najprej
podrobno spoznati, preden se je
za~elo zares. Po pripravi obdelo-
vancev so od{li v varilne celice in
za~eli variti. Sodniki so budno
spremljali vsakega tekmovalca in
pazili na pravila. Iz komentarjev
na{ih tekmovalcev je bilo raz bra -
ti, da naloga ni bila lahka, saj je
bila te`ja kot takrat, ko opra-
v ljamo ateste, ker je bil ~as zelo
omejen in se je vsaka najmanj{a
napaka videla na varu. Kljub vse-
mu so na{i varilci pokazali
odli~no znanje in prakso, kar je
razvidno iz rezultatov: Branko

Grobel{ek je dosegel 4. mesto,
Sergej Petek 7., Miran Gajser pa
je bil 10. 
Po tekmovanju nam je ostalo {e
nekaj ~asa za ogled sejma in obisk
razstavnega prostora na{e dru` -
be, kjer so nas toplo sprejeli. 
Sledila je pogostitev za vse ude -
le`ence tekmovanja, razglasitev

rezultatov ter podelitev priznanj
in nagrad. Vsi udele`enci so do -
bili spominsko nagrado za
udele`bo, najbolj{i trije iz obeh
kategorij pa prakti~ne nagrade.
S tekmovanjem varilcev ohran-
jamo dolgoletno tradicijo pred-
hodnega tekmovanja kovinar-
jev.p

SINDIKAT

Tekmovanje varilcev
– dr`avno prvenstvo
5. sejem Varjenje in rezanje 2012 v Celju

Solidno 5. mesto

Letos je `e tretji~ zapored potekalo tekmovanje varilcev, ki ga orga-
nizira Dru{tvo za varilno tehniko Maribor v sodelovanju s SKEI Slovenije.
Tekmovanje je potekalo 18. maja 2012 v prostorih celjskega sejmi{~a.
Udele`ili so se ga tudi na{i varilci iz dru`be Talum Servis in in`eniring
Branko Grobel{ek, Sergej Petek Miran Gajser, ki so zastopali ptujsko
regijo.

V soboto, 12. maja 2012, je na keglji{~u Keglja{kega Kluba Brest
Cerknica v Cerknici potekalo 1. dr`avno prvenstvo SKEI Slovenije v
kegljanju. Organizator in izvajalec je bila regijska organizacija SKEI za
Kras, Notranjsko in Obalo. Vsaka regija je lahko prijavila po eno mo{ko
in `ensko ekipo. 

IGOR JEZA
FOTO: SRDAN MOHORI^,

ARHIV

IGOR JEZA
FOTO: SRDAN MOHORI^

Od leve Miran Gajser, Sergej Petek, 
Branko Grobelj{ek in predsednik sindikata 
Igor Jeza

Ogled varilnega aparata

Varilec pri delu
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sedanjega gradu sega v leto 1462.
Na za~etku je bil v lasti oglejskih
patriarhov, nato so se lastniki
ve~krat menjavali. V gradu lahko
vidite vso originalno opremo, ki
je ve~inoma iz 19. stoletja, ter

za~utite utrip `ivljenja ob koncu
19. in v za~etku 20. stoletja. Med
bivalnimi prostori so zanimivi
predvsem soba z egiptovskim
pohi{tvom, jedilnica in ve~ja dvo-
rana, ki je preurejena v poro~no

dvorano. V gradu so imeli tudi
manj{o knji`nico in improvizira-
no gledali{ko dvorano. Na hod-
nikih in v vseh ve`ah so naga~ene
`ivali in pre{tevilne trofeje.
Okolica gradu je bila skrbno ure-

jena v park z jezdnimi in spreha-
jalnimi potmi. Grad upravlja
Narodni muzej Slovenije.p

Vabimo na razstavo Aluminij –
kovina prihodnosti, ki bo v
~etrtek, 14. junija 2012, ob 18. uri
pred upravno zgradbo Taluma.
Na njej bomo pokazali zgodovi-
no in tradicijo Taluma. Predstavili
bomo na{e proizvode in storitve
in predvsem Talumov odnos do
okolja, v katerem živimo. Pou da -
ri li bomo predvsem Talumovo
veliko povezanost z umetnostjo
in pokazali tisti del umetni{ke
zbirke, ki je povezan na eni strani
z umetniki iz na{ega okolja, na
drugi strani pa s kovino aluminij.
Muzeji v vsakem izmed partner-
skih mest so izbrali po eno gospo-
darsko družbo, ki se bo predstavi-
la v sklopu prireditev EPK. Pokra -
jin ski muzej Ptuj - Ormož je izbral
Talum. Na to smo ponosni in ver-
jamemo, da se bomo znali pred-
staviti v najbolj{i lu~i.
V Novem mestu se bo predstavil
Revoz, v Velenju rudnik, v Ma ri -
boru Henkel (Zlatorog), v Slovenj
Gradcu @elezarna Ravne in v
Murski Soboti Mura.p

La~en si ful druga~enTalumova keglja{ka ekipa

RAZSTAVA

Povabilo
Evropska prestolnica kulture – partnersko mesto Ptuj

Pridite na razstavo v ~im ve~jem {tevilu, 
kajti to bo na{ predpoletni praznik.
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Avtoportret. Foto: Andrej Brumen. Mavrica nad fabriko. Foto: Kristijan Kova~ec.

Na{e prijateljice. Foto: Marija Tr~ko.

Neskon~en travnik. Foto: Slavko Krajnc. Ptujsko jezero. Foto: Stanko Jus.

Fotografije meseca

FOTOGRAFSKA STRAN
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Ne vem, ali se meni samo dozde-
va ali pa sem pesimist, a v zad-
njem ~asu so se novice oblekle v
~rnino, kot da bi `alovale za
nekim preteklim ~asom, ki se
danes zdi bolj ro`nat, kot je bil
takrat, ko smo ga `iveli.  
Dru`ba se utaplja v pesimizmu,
zato bi dala Nobelovo nagrado
~loveku, ki bi v prihodnosti odkril
~arobno pilulo za zdravljenje kro-
ni~nih pesimistov. Kdo je sploh
PESimist? ̂ e bi pogledali v slovar,
bi dobili strokovno razlago te
pasje besede. ^e pa berete moje
kolumne, potem vam ne preosta-
ne drugega, kot da se opti mis -
ti~no sprijaznite z mojimi razlaga-
mi. Zame je namre~ pesimist
~lovek, ki mu v `ivljenju ni~ ne
manjka, se mu pa zdi »frajersko«,
da tarna nad svojo usodo, saj je
smiljenje samemu sebi zanj {port
ali hobi, v katerega ti ni treba
vlo`iti prav nobenega napora, si
pa dele`en gromozanske pozor-
nosti mno`ic, ki s teboj javno so -
~ustvujejo. Prav stra{ljivo pa je
dejstvo, da veliko ljudi podpira in
privla~i tak tip ~loveka, saj se je
najla`e pa~ dru`iti z neuspe{nimi
in nezadovoljnimi posamezniki
in se z  njimi prav uspe{no pri-
merjati v slogu: »Ahhh, glejte tega,
njemu pa gre {e za eno nianso
slab{e kot meni.« In tako na{a
dru`ba tone v vse ve~ji pesimi-
zem, ki `ivi zamrznjen nekaj
desetletij v preteklosti, ker je bilo
takrat tako »fajn«, kot ne bo niko-
li ve~. Po drugi strani pa je {e ved-
no v modi jokajo~a Cankarjeva
mati, ki se – kot se zanjo spodo-
bi – celo `ivljenje odreka svojim
lastnim u`itkom, saj je u`itek
kup~ija z Mefistom in ne~eden
posel. Veleizdaja lastnega u`itka.
Tako dobimo generacije, ki se ves
~as ne~emu odrekajo, ker je to
pa~ odraz osebne po`rtvovalno-
sti in skromnosti in ker je u`itek
greh, zaradi katerega te iz`enejo
iz raja, v katerem pravzaprav
sploh nikoli nisi `ivel. In ~e se ti
danes odreka{ zaradi njega in on
zaradi nje, kdo tukaj sploh u`iva?
Nih~e. In to je glavni izvor
ve~nega pesimizma, rojenega iz
osebnega odrekanja in ve~nega
nezadovoljstva z lastnim `ivlje-
njem, kljub navidezni izdatni

zalo`enosti z materialnimi dobri-
nami. Medicinec vam bi stroko-
vno razlo`il, da optimisti `ivijo
dlje in so sre~ni, ker verjamejo, da
imajo vse, ~eprav realno nimajo
ni~esar. In ~e se vrnem kak{no
stoletje nazaj, v ~as na{ih dedkov
in pradedkov, najdem tam veliko
mra~nej{a obdobja od teh, ki jih
pravkar do`ivljamo. Najdem lju-
di, ki si vsak dan ne morejo pri-
vo{~iti toplega obroka, ki nimajo
dostojne strehe nad glavo, naj-
dem vojno in solze, najdem alek-
sandrinke, ki hodijo v Afriko dojit
tuje otroke, pa [avrinke, `enske,
ki hodijo na delo v Trst, da
zaslu`ijo za svojo dru`ino, naj-
dem hlapce in dekle, ki slu`ijo
svojim trdim gospodarjem, in naj-
dem kup premra`enih bosih
otrok. Vsem pa so skupni smejo~i
se obrazi in neustavljiva vera v
bolj{i jutri. Ste {e vedno tako zelo
prepri~ani, da se je ljudem neko~
godilo bolje kot danes? Kje je torej
pravi vzrok za na{e kroni~no
nezadovoljstvo? Morda v tem, da
smo izgubili stik z realnostjo in
smo na poti v izobilje pozabili, da
nas materialne dobrine ne more-
jo osre~iti. Kaj je torej ~arobna
pilula za optimizem? Morda je pri-
spodoba ~arobne pilule v tem, da
verjame{, da ̀ ivljenje ni nekaj, kar
je prepu{~eno usodnosti, temve~
je usoda enosmerna vozovnica
skozi `ivljenje, pri kateri pa sam
odlo~a{, katero {tevilko avtobusa
bo{ izbral, kdo bodo tvoji sopot-
niki in kje bo izstopna postaja tvo-
jega `ivljenja. In ko resni~no ver-
jame{ v oguljeno frazo, da si sam
svoje sre~e kova~, in za~ne{ ver-
jeti, da si vreden vsega naj bolj {e -
ga, kar ti ̀ ivljenje ponuja, brez sla-
be vesti in odrekanja, potem
postane tvoje ̀ ivljenje delikatesa.
Prava sre~a ne stane veliko: ~e je
draga, ni dobre vrste. In nikar ne
potonite v pesimizem skupaj z
nezadovoljnimi mno ̀ i ca mi, ki
boje~e podlegajo stra{ljivim na -
po vedim prihodnosti. Jacques je
v svojem delu Ljubezen je precej
ve~ kot ljubezen zapisal, da vse
govori v prid pesimistu, vendar se
je pesimist vedno motil. In moti-
ti se pri izbiri lastne sre~e je napa-
ka, ki te stane sre~nega ̀ ivljenja.p

POSTANEK

Tabletka za op-ti-mi-zem

Optimist trdi, da `ivimo v najbolj{em mo`nem svetu, pesimist se
boji, da je res tako. 

James Branch Cabell (1879–1958), Srebrni `rebec, XXV.

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^
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Aprila sem se tako skupaj z Ju ri -
jem Popovom podala na zanimi-
vo, nekoliko pustolovsko razi-
skovanje zgodovine tovarne, ki se
je neminljivo izpovedala skozi
objektiv velikana fotografije Sto -
jana Kerblerja. Za za~etek dneva
sva obiskala Galerijo FO.VI v
Strni{~u, kjer je ravno potekala
razstava Kerblerjevih fotografij z
zgovornim naslovom Tovarni{ka
fotografija 1965–2007. Ob tej pri-
liki sva poklepetala z lastnikom
galerije FO.VI Vladom Forbi ci -
jem, skozi njegove spomine
podo`ivela ̀ ivljenje v Kidri~evem
neko~ in danes ter za~utila siner-
gijo kraja s tovarno, ki je bila vsa
ta leta glavni vir zaslu`ka tukaj { -
njega `ivlja. Zgodbo sva nadalje-
vala na domu fotografa Stojana
Kerblerja, ki je skupaj z zdaj `e
upokojenim delavcem Ivanom
Ogrincem podo`ivel padec tovar-
ni{kega dimnika in razmere za
delo v takratni tovarni. Tako je
nastal prvi zvo~ni zapis za odda-
jo Sledi ~asa z naslovom Zgo do -
vina tovarne v fotografovih o~eh.
Oddaja je razkrila, da zgodovine
ne sestavljajo samo veliki dogod-
ki, temve~ je se{tevek mnogih
majhnih `ivljenjskih zmag, pora-
zov in odlo~itev. [ele se{tevek
vseh majhnih zgodb in vtisi posa-
meznikov sestavijo veliko zgodo-
vinsko sliko. Oddaja je bila na
sporedu v nedeljo, 29. aprila
2012, ponovitev pa 1. maja 2012.
^e ste oddajo zamudili, jo lahko
poslu{ate na internetni povezavi:

Po sledeh ~asa 
do razko{ja v glavi
Spomine na preteklost je mogo~e podo`iveti na razli~ne na~ine.
Nekateri jih shranijo v spomin, drugi jih ovekove~ijo z objektivi in kame -
rami, raziskovalni novinar Jurij Popov, zaposlen v dokumentarnem ured-
ni{tvu RTV Slovenija, pa je sledi nekega obdobja zavil v besede, ki bodo
za vedno ostale del bogatega zvo~nega arhiva Radia Slovenija.

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

Stojan Kerbler

Avtor oddaje v pogovoru s Stojanom Kerblerjem in Ivanom Ogrincem

Izjavo je dal tudi vodja galerije Fo.Vi. Vlado Forbicij

»Oddaja je razkrila, da zgodovine ne sestavljajo 
samo veliki dogodki /.../«

REPORTA@A
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V ponedeljek, 7. maja, popoldan
smo organizirali vodeni ogled raz-
stave tovarni{kih fotografij mojstra
Stojana Kerblerja. O razstavi smo
pisali `e v aprilski {tevilki. Na
odprtju tako reko~ ni bilo talumov-
cev in prav zato smo vodeni ogled
tudi organizirali. Na njem se je
zbralo, no ja, kar nekaj ljudi.
Talumovci so pri{li s svojimi dama-
mi in sorodniki in do`iveli so
resni~no uro zgodovine. Nekateri
smo se spominjali dogodkov, ki jih
je Kerbler posnel v preteklosti. Ni
{lo le za zgodovino tovarne, tem-
ve~ tudi kraja, ljudi v tovarni, celo
vremena. Kako je na primer Stojan
do vratu padel v neko zasne`eno
jamo, ker ni videl poti, ko je hodil
v slu`bo s Ptujske Gore. Kako se
je kot otrok dotaknil tovarni{kega
dimnika in kako so romarji hodili
na Ptujsko Goro prav prek Strni{~a
(ali Stare postaje). Kako je mojster
Kostanjevec poziral, tik preden je
{el v »penzijo«. Pa kako je bilo ob
Kardeljevi in Titovi smrti. 
@e zadnji~ pa smo opozorili na
dejstvo, da fotografije niso le
dokumenti nekega ~asa, ampak
predvsem umetnost, za katero se
zdi, da v taki tovarni, kot je bila
neko~ na{a, sploh ne bi mogla
nastati. Pa je.p

http://tvslo.si/predvajaj/kidrice-
vo-zgodovina-tovarne-v-fotogra-
fovih-oceh/ava2.135176878/)
Ob tej prilo`nosti je v sklopu
oddaje Razko{je v glavi nastal {e
zvo~ni zapis z naslovom Stojan
Kerbler – vsaka fotografija dogo-
dek, ki je posve~en temu izjem-
nemu slovenskemu fotografu in
enemu najvidnej{ih fotografskih
osebnosti nekdanje Jugoslavije.
Stojan se je po {tudiju elektroteh-
nike vrnil na Ptuj in se zaposlil v
na{i tovarni, kjer je deloval vse do
svoje upokojitve. V tem ~asu je
skozi objektiv skrbno bele`il vse
dogodke, povezane s tovarno in

delavci. S svojimi fotografijami je
bogatil glasilo Aluminij, ki izhaja
`e od leta 1963. V tem ~asu je
nastal zajeten opus Kerblerjevih
fotografij, med katerimi so mno-
ge, ki dale~ presegajo dokumen-
tarno sporo~ilnost. 

^e ste oddajo zamudili, jo lahko
poslu{ate na internetni povezavi:
http://tvslo.si/predvajaj/stojan-
kerbler-vsaka-fotografija-dogo-
dek/ava2.136224500/.p

Jurij Popov

KULTURA

Kerbler nas je vodil po svoji razstavi

DARKO FERLINC
FOTO: DARKO FERLINC

... in s humorjem.

Stojan je razlagal zelo zavzeto ...
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NK Aluminij v 1. ligo

FOTO: SRDAN MOHORI^

FOTOREPORTA@A
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Letos smo bili tudi zaposleni v
skupini Talum med 27.000 ude -
le`enci 56. pohoda okoli Ljub lja -
ne, znanega tudi kot Pot ob `ici.
Pohod poteka po lepo urejeni
poti, po trasi bode~e `ice, ki je
med drugo svetovno vojno ome-
jevala mesto. Sami smo prehodili
del poti v dol`ini 12 km od skup-
nih 35 km. Pot smo za~eli pri
Fu`inskem mostu in se nato med
travniki in skozi gozd povzpeli na
Golovec, ki nam z vi{ino 443 m
ni povzro~il prevelikih te`av. Pot
nas je nato vodila ~ez Rudnik in

Ilovico do Ljubljanice, kjer smo
zapustili ozna~eno pot in jo na -
dal jevali ob nabre`ju reke proti
cilju na Kongresnem trgu. Ker
smo kljub poletnim temperatu-
ram celo pot marljivo hodili, nam
je na koncu ostalo {e dovolj ~asa
in energije, da smo se podali {e
na raziskovanje stare Ljubljane.
Tako smo hkrati poskrbeli za
du{o in telo. Dan nam je tako kar
prehitro minil. 

Vabljeni k naslednjim aktivnostim
»Zdravo Talum«.p

Ples je lahko slog ~lovekovega
`ivljenja. Je umetnost in hkrati
{port, v katerem se prepleta us kla -
jenost enega, dveh ali ve~ teles.1

»Jaz `e nisem za ples, nimam rit-
ma!« Tak je eden najpogostej{ih
stavkov, s katerim se ljudje (sem
in tja tudi na{i partnerji in otroci)
opravi~ujejo, zakaj ne bi zaplesali.
Dr`i, nekateri imajo ve~ji ob~utek
za ples kot drugi, toda ritem je
nekaj naravnega in je v vsakem od
nas. Na{e srce utripa v svojem rit-
mu in tudi dihanje zahteva svoj
ritem. Za vse ljubitelje plesa, ki ne
nameravamo stati na zmagovalnih
stopni~kah, pa ples ni le rekreaci-

ja, temve~ odli~na prilo`nost za
zabavo, dru`enje, izra`anje ~ustev
in sprostitev – idealna pot do
dobrega po~utja!

Ples je oblika rekreacije s {tevilni-
mi koristnimi u~inki za telo: 
- razvija in krepi sr~no-`ilni in

dihalni sistem, 
- krepi telesno pripravljenost, 
- razvija ravnote`je, koordinacijo

in gibljivost,
- aktivira vse mi{i~ne skupine,
- od nas zahteva tako aerobno kot

anaerobno telesno dejavnost.

S plesom torej lahko vse `ivljenje
zadovoljujemo potrebo po gi -

banju in iz`ivljamo prese`no
energijo. 
S plesom razgibamo tudi mo` ga -
ne. Raziskovalci trdijo, da je
odli~na vadba za krepitev spomi-
na. Ko se pri plesni vadbi u~imo
novih korakov, zaposlimo in uri-
mo tudi mo`gane.2

Ples je lahko tudi oblika vadbe in
spro{~anja, osebna rekreacija, ki
pomaga odpravljati telesne in
stresne te`ave, izprazni um, je
odli~no sredstvo za sprostitev,
zdravljenje in duhovno rast, pa
tudi koristno dopolnilo meditaciji
in psihoterapiji. Vrste izraznih
plesov zato ne posve~ajo po zor -
nosti videzu in koreografiji, bolj
notranjim ob~utenjem ritma in
glasbe. Gre za osvobajanje od last-
nih omejitev.3

1 http://www.agencija-zz.si/lep-
ota-gibanja/43-lepota-giban-
ja/107-ples.html

2 http://www.viva.si/V-giban-
ju/6228/Ples-je-za-vsakogar

3 http://www.agencija-zz.si/lep-
ota-gibanja/43-lepota-giban-
ja/107-ples.html

V okviru izvajanja aktivnosti
»Zdravo Talum« so bili otroci tudi
letos povabljeni, da skupaj pre ̀ i -
vimo nepozabno popoldne. Vab -
ljeni so bili, da bi skupaj plesali 
kot {e nikoli, ker je ples ZDRAV.
Ples razgiba telo in izbolj{a po -
~utje. Ples pomeni dobro voljo in
veselje. 
Plesali smo 25. maja. Ve~ o tem
dogodku v naslednji {tevilki
Aluminija 
Ples je zdrav! Zato ple{i z nami
tudi ti!

ZDRAVJE

Poskrbeli za du{o in telo
Pohod po poti okoli Ljubljane – Pot ob `ici

Ples je za vsakogar

VEN^ESLAV [KERGET
FOTO: ARHIV

Ples je harmonija {porta in umetnosti, rekreacije, vadbe spro{~anja,
zapeljevanja …
Ples je obred dihanja, giba, harmonije telesa in izraz na{ih ~ustev. Je
najstarej{a oblika umetnosti, ki so jo izvajali `e v prazgodovini. Je go-
vorica telesa, ki se izra`a ob spremljavi ritma ali glasbe. Z vsakim gibom
se v ~lovekovi du{i ustvarja zadovoljstvo. Ples je del kulturne izobrazbe
vsakega posameznika in je kultura posameznega naroda. Neko~ je bil
vezan na religijo in njene obi~aje, z razvojem kultur je postal {e oblika
zabave sprva majhnih skupin, kasneje pa na~in pre`ivljanja prostega ~asa
velikih mno`ic. 

Na poti je bilo veselo

Pohodniki

Tudi na lanski prireditvi so otroci plesali

FOTO: SRDAN MOHORI^
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Nerezine 2012

18. 6. 2012 – 25. 6. 2012
Anton Frajnkovi~ Revital
Davor Pe~nik Ulitki
Du{an Fridil Livarna
Slavko Fajfar Livarna
Dragica Bavdek upokojenka

25. 6. 2011 – 2. 7. 2012
Miran Kure` In{titut
Marko Jurilj Aluminij
Stanislav Poplatnik Servis in in`eniring
Du{an Skledar Kadrovska slu`ba
Bogdan Lukman Aluminij

2. 7. 2012 – 9. 7. 2012
Mirko Tikvi~ Revital
Sergej Petek Servis in in`eniring
Vekoslav [irec Servis in in`eniring
Bojan Ro`man Livarna
Katarina Pi{ek Vital

9. 7. 2012 – 16. 7. 2012
Viktor Lesjak Servis in in`eniring
Dragan Mik{a RC Simit
Dejan Klane~ek Rondelice
Miran [alamun Aluminij
Jo`e Medved Livarna

16. 7. 2012 – 23. 7. 2012
Dejan Arnu{ Ulitki
Janez Tominc Rondelice
Janez Kiseljak Servis in in`eniring
Jo`e Predikaka Servis in in`eniring
Danilo Majcen Servis in in`eniring

23. 7. 2012 – 30. 7. 2012
Marija Murko Ra~unovodstvo
Franc Ivanu{ Livarna
Borut Hamer{ak Rondelice
Silvo Mohorko Storal
Roman Krajnc Rondelice

30. 7. 2012 – 6. 8. 2012
Silvo Zajc Livarna
Robert Kodri~ Livarna
Miran Lesjak Rondelice
Robert Bezjak Rondelice
Marjan Pilinger  In{titut

6. 8. 2012 – 13. 8. 2012
Vekoslav Cestnik Servis in in`eniring
Boris Kozoderc Livarna
Anton Dreven{ek Servis in in`eniring
Jo`ef [irec Servis in in`eniring
Ante Rajkova~a Livarna

LETOVANJE

Kdo bo letos letoval v Nerezinah in ^ervarju?

STRATE[KA KOMERCIALA
FOTO: SRDAN MOHORI^
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13. 8. 2012 – 20. 8. 2012
Stanislav Matja{i~ Servis in in`eniring
Jo`ef Godec Aluminij
Marjan Bratu{a Servis in in`eniring
Albin Avgu{tin Livarna
Slavko Vek Servis in in`eniring

20. 8. 2012 – 27. 8. 2012
Majda Zadravec Strate{ki razvoj
Aleksander Irgoli~ Informatika
Miran Galun Servis in in`eniring
Lilijana Lon~ari~ Ra~unovodstvo
Marjan Sagadin Servis in in`eniring

27. 8. 2012 – 3. 9. 2012
Dejan Horvat Informatika
Bo{tjan Koro{ec Strate{ki razvoj
Bojan Brence Livarna
Ivan Hauptman Aluminij
Majda Bedenik Finance

^ervar 2012

18. 6. 2012 – 25. 6. 2012
Zdravko Kaisersberger Livarna
Miran Fider{ek Storal

25. 6. 2012 – 2. 7. 2012
Milan Kolednik Servis in in`eniring
Zvonko [topfer Livarna
Maks Kostanjevec Aluminij
Nada Cimerman Vital

2. 7. 2012 – 9. 7. 2012
Ivica Urlep Pepelnik In{titut
Franc Mlakar Livarna
Albin [migoc Livarna
[tefan Ros Servis in in`eniring

9. 7. 2012 – 16. 7. 2012
Mirko [o{tari~ Revital
Danilo Zebec Servis in in`eniring
Danilo Herti{ Vargas-Al
Anton Bauman Livarna

16. 7. 2012 – 23. 7. 2012
Mitja Kmetec Aluminij
Franc Ro{kar Vital
Du{an Debelak Servis in in`eniring
Stojan Dajnko 

Vargas-Al
23. 7. 2012 – 30. 7. 2012
Zoran Bili~ Aluminij
Branko Vinkler Aluminij
Franc Bren~i~ Rondelice
Milan Toplak Servis in in`eniring

30. 7. 2012 – 6. 8. 2012
Milan Kampo{ Rondelice
Jo`ef [krila Aluminij
Robert [trafela Ulitki
Franc Sever Livarna

6. 8. 2012 – 13. 8. 2012
Franjo Mihela~ Servis in in`eniring
Alojz Veg Servis in in`eniring
Branko Forstneri~ Aluminij
Miran Krajnc Ulitki

13. 8. 2012 – 20. 8. 2012
Janko Vindi{ Aluminij
Daniel ^re{nik Servis in in`eniring
Sergej Donaj Livarna
Stanislav Tominc Livarna

20. 8. 2012 – 27. 8. 2012
Roman Petek Aluminij
Romana Bezjak Vital
Edvard Karne`a upokojenec
Darko Kornet Rondelice

27. 8. 2012 – 3. 9. 2012
Jernej Plav~ak Vargas-Al
Milan Poto~nik Servis in in`eniring
Ivana Bani~ Kranj~evi~ upokojenka
Anton Plajn{ek Izparilniki

Ugasnila je lu~ `ivljenja,
se pri`gala lu~ spomina,
ko ostaja v srcu tiha,
skrita bole~ina.

Ob bole~i izgubi mo`a, o~eta,
dedka, brata in strica

Alojza KRU[I^A

iz Kidri~evaga 
se iskreno zahvaljujemo sindikatu
Taluma za darovane sve~e in od -
 igrano Ti{ino. Posebej hvala dru{t -
vu upokojencev in gospodu Aub -
lu za ganljive besede slovesa.

@ena Katarina z dru`ino

Zahvala
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KRI@ANKA

SLOVAR^EK: OSS – mesto na Nizozemskem, PARAKSILAN – smer `arkov, ki so blizu opti~ne osi, OLOPIVEC – ljubitelj piva, pivec piva (sta-
rinsko), RANAVALONA – ime treh madagaskarskih kraljic iz 19. stol., ETTAL – opatija na Bavarskem, SAHARID – ogljikov hidrat.

Aktivnosti za zdravje




